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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 16 mei 1950

Voor Van Maarseveen, mede voor Drees en Stikker.
Nu de Nederlandse burgers en de nog gehoorzame KNIL-militairen uit Ambon zijn

geëvacueerd rijst vraag of er nog iets gedaan kan worden om in het belang zowel van RIS als van
Ambonezen als van Nederland gewapend conflict en daarmede gepaard gaande bloedvergieten
voorkomen. Tenzij, wat voor ogenblik niet waarschijnlijk lijkt, RIS zelf initiatief neemt tot nieuwe
poging om nog met RMS tot vreedzame oplossing te komen ligt enige mogelijkheid in
tussenkomst Unci.

Mogelijkheden op dit punt door ons opnieuw onder ogen gezien en werden
Maandagmorgen nogmaals uitvoerig door De Beus met Bihin en door mij met weekvoorzitter
Dow besproken. Resultaat daarvan kan als volgt samengevat.

Er zijn 2 mogelijkheden denkbaar waardoor Unci thans nog van nut zou kunnen zijn.
Eerste is dat zij, ofschoon vooropstellende dat er thans minder dan ooit sprake van conflict tussen
RIS en Nederland en het hier zuiver interne Indonesische aangelegenheid betreft, noch thans op
humanitaire overwegingen haar goede diensten aan RIS aanbiedt teneinde trachten bloedbad
voorkomen. Tussenkomst van Unci zou dan geen ander karakter dragen dan goede diensten
teneinde te pogen partijen alsnog tot elkaar te brengen. Nadat vorige poging hiertoe van RIS in
vorm van missie Leimena mislukt, zou tussenkomst Unci het voor RIS wellicht gemakkelijker
maken om zulks zonder gezichtsverlies nogmaals te proberen terwijl internationaal gezag van Unci
afwijzende houding van RMS moeilijker zou maken.

Tweede mogelijkheid, welke denkbaar is, is dat Unci zich baseert op art. 2
overgangsbepalingen RTC en voorstelt te onderzoeken of in onderhavige geval aanleiding voor
plebisciet. Daarmede zou althans tijd gewonnen kunnen worden in de hoop dat gemoederen
inmiddels zullen afkoelen. Bihin wilde dat wel voorstellen doch kan voor poging op deze basis van
zijn beide collega's geen steun verwachten terwijl ook naar zijn eigen inzicht conform dat van
Critchley (mijn 8) in ieder geval advies van Unci uiteindelijk tegen plebisciet zou moeten luiden
aangezien staat Zuid-Molukken niet levensvatbaar.  Hij stelde dan ook zelfs voor om zover te
gaan dit reeds bij voorbaat aan RIS en aan RMS duidelijk te maken teneinde laatstgenoemde te
doen beseffen dat zij in dit opzicht niets te verwachten hebben. Hij zag echter in dit denkbeeld te
moeten laten varen aangezien daarmede elke toekomstige mogelijkheid voor hem zou worden
uitgesloten om eventueel verzoek van Nederland of van RMS tot houden van plebisciet in Unci te
steunen.

Onder deze omstandigheden blijft slechts eerst genoemde mogelijkheid over. Vooralsnog
biedt ook die weinig kans van slagen. De Beus gaf Romulo vraag ter overdenking of dreigende
gevechten om Ambon hier wellicht niet taak voor Unci was weggelegd, al betrof het hier dan ook
geen conflict tussen Nederland en RIS. Ikzelf roerde punt aan bij Cochran die zich er niet over
uitliet maar bedenkelijk gezicht trok. Ook polste ik voorzichtig Hatta, die er evenmin op inging
doch kennelijk er niet voor voelde, en Anak Agung die hoofdschuddend en mistroostig zei dat nu
ondanks al zijn waarschuwingen zaak Ambon scheef was gelopen, voor RIS slechts 'slaan'
overbleef.

Wij zullen ons hier natuurlijk behoudens instructies Uwerzijds volkomen buiten houden.
Wellicht vindt Romulo in hem gedane vraag aanleiding tot suggestie aan verantwoordingsschuwe
Dow.
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